
公共管理(120400)全日制硕士培养方案

Public Administration

一、基本信息 Basic Information

院 系 名 称 (130)国际与公共事务学院 适 用 年 级
2023

School School of International & Public Affairs Grade

适 用 专 业 公共管理(120400)

Major Public Administration

项 目 类 型
全日制硕士

Program Type

最 低 学 分
33

最低GPA学分
18

最低GPA
2.7

Min Credit Min GPA Credit Min GPA

二、学科简介 Introduction

本硕士点始建于2003年，一批国内外知名学者任教于本硕士点，指导教师均拥有博士学位和在国外名校留学研究的经历，科研能力突出，成果斐然，近年来已出
版专著10余部，承担国家及省部级社科课题30余项，发表专业领域高层次学术论文数逾百篇，取得了一批有影响的研究成果。本学科的主要研究方向包括行政管

理、社会保障、公共信息管理等。

本硕士点在教学和研究中注重基础理论和应用研究相结合，追踪学术前沿，形成了一支实力较强、视野开阔，与政府部门密切合作的师资队伍。为政府部门和非
政府机构培养具有现代公共管理理论和公共政策素养，掌握先进分析方法及技术，具有扎实的、基础理论和系统的专业知识，了解和熟悉我国及国际理论与实践

的现状和发展趋势，能独立分析和解决实际问题的管理人才。

This program is geared towards students seeking to enrich their understanding of Science of Public Management. Students in the program 
develop the ability to analyze domestic and foreign politics, economy and society from both comparative and international theoretical and 
policy perspectives. 

Students not only acquire tremendous conceptual and factual knowledge, but also develop the functional skills needed to pursue China-related 
careers in business, government, and non-governmental organizations. 

This program is open to fresh university graduates as well as experienced professionals and government officials and is designed to train 
those students in the field of public affairs, public administration, and public policy.
 

三、培养目标 Program Objective

本着“宽口径、厚基础、重能力、有专长”的教育理念，培养具有较高的公共管理理论素养、理论联系实际、专业写作能力强、外语水平高、综合素质好的理论
型和应用型高级人才，分别满足党政机关、国际组织、科研院所的人才需求。

The program aims to cultivate well-roundedtalents with good professional writing ability and proficiency in foreign languages who understandtheories of 
political science andcan apply theoretical knowhow to real-world problems.Graduates from this program will be able to meet the needs of government 
departments, international organizations and research institutes.

四、培养方式及学习年限 Training Mode and Study Duration

培养方式：非定向就业

学术型硕士研究生学习年限为2.5年。未能按时完成学业者，硕士生最长可延长1学年。新生入学后两周内经师生互选确定导师。

课程安排一般为三学期排课，第三学期须至少修2学分课程（不含学术报告与研讨会）。课程修读原则上要求第三学期内完成。



T h e  d u r a t i o n  o f  t h i s  p r o g r a m  i s  2 . 5  y e a r s .  T h o s e  w h o  f a i l  t o  g r a d u a t e  o n  t i m e  c a n  a p p l y  t o  e x t e n d  t h e i r  s t u d y  p e r i o d  b y  u p  t o  1  a c a d e m i c  y e a r s .

G e n e r a l l y  t h e  c o u r s e  a r r a n g e m e n t  i s  t h r e e  s e m e s t e r s ,  a t  l e a s t  2  c r e d i t s  o f  c o u r s e s  m u s t  b e  t a k e n  i n  t h e  t h i r d  s e m e s t e r  ( n o t  i n c l u d i n g  a c a d e m i c  r e p o r t s  a n d  s e m i n a r s ) .  I n  p r i n c i p l e ,  c o u r s e s  a r e  
r e q u i r e d  t o  b e  c o m p l e t e d  i n  t h e  t h i r d  s e m e s t e r . 

五、课程学习要求 Course Requirement

课程类别 学分要求 GPA 学分要求 备注

Course Type Min Credits Min GPA Credit Note

公共基础课 General Fundamental Courses 6 6

专业基础课 Program Core Courses 12 12

专业前沿课 Program Frontier Courses 4

专业选修课 Program Elective Courses 0

六、培养过程要求 Training Requirement

1. A考考核：原则上第三学期，提交不少于1万字的文献综述进行专家评审。

2. 开题报告：原则上第四学期，提交开题报告并进行开题答辩。

3. 中期考核：原则上第四学期期末，提交中期报告。

4. 预答辩：每年4月、10月及12月，具体要求参见《国际与公共事务学院预答辩与论文评审细则》

5. 论文评审与答辩：第五学期，需提交论文终稿并通过查重和专家评审。

1 .  A  t e s t :  I n  p r i n c i p l e ,  i n  t h e  t h i r d  s e m e s t e r ,  y o u  n e e d  t o  s u b m i t  a  l i t e r a t u r e  r e v i e w  o f  n o  l e s s  t h a n  1 0 , 0 0 0  w o r d s  i n  C h i n e s e  a n d  p a s s  t h e  e x p e r t  r e v i e w .
2 .  T h e s i s  P r o p o s a l :  I n  p r i n c i p l e ,  i n  t h e  f o u r t h  s e m e s t e r ,  y o u  n e e d  t o  s u b m i t  t h e  r e s e a r c h  p r o p o s a l  a n d  p a s s  t h e  p r o p o s a l  d e f e n s e .
3 .  Mid-term rev iew:  In  pr inc ip le ,  in  the  four th  semester ,  an  in ter im report  i s  required.
4 .  P r e - d e f e n s e :  P r e - d e f e n s e  w i l l  b e  o r g a n i z e d  i n  A p r i l ,  O c t o b e r  a n d  D e c e m b e r  e a c h  y e a r ,  p l e a s e  r e f e r  t o  t h e  s p e c i f i c  r e q u i r e m e n t s .
5 .  T h e s i s  r e v i e w  a n d  d e f e n s e :  I n  t h e  f i f t h  s e m e s t e r ,  y o u  n e e d  t o  s u b m i t  t h e  f i n a l  d r a f t  o f  t h e  t h e s i s  a n d  p a s s  t h e  p l a g i a r i s m  c h e c k  a n d  e x p e r t  r e v i e w .
 

七、学术成果要求 Requirement on Academic Achievements

学生在申请学位论文答辩前，至少发表（或录用）1篇与学位论文主要内容相关的学术论文。学术论文需发表（或录用）在公开出版或发行的学术刊物上。

论文的核算方法为：

1.    在CSSCI/SCI/SSCI检索的刊物(中科院或科技部预警期刊除外)以及本院所主办的4本期刊上发表（或录用）以第二或第三作者署名的论文

（第一作者必须是其导师）或者在上述期刊发表（或录用）以第二作者署名的论文（第一作者不是导师但导师是通讯作者），以

1.    在CSSCI/SCI/SSCI检索的刊物(中科院或科技部预警期刊除外)以及本院所主办的4本期刊上发表（或录用）以第二或第三作者署名的论文



1 篇计; 

2.    作为课题参与人，参与导师国家级、以及教育部哲社和上海市哲社项目申报获立项（申请时被列为参与人）或者成功结题（结题时被列为

参与人），以1篇计；

2.    作为课题参与人，参与导师国家级、以及教育部哲社和上海市哲社项目申报获立项（申请时被列为参与人）或者成功结题（结题时被列为

3.    以第一作者参与国内外知名学术会议，提交论文并做会议发言（如导师一作，个人可为二作），以1篇计；3.    以第一作者参与国内外知名学术会议，提交论文并做会议发言（如导师一作，个人可为二作），以1篇计；

4.    作为第二完成人（导师为一作）获得省部级正职或副职及以上的领导批示或采纳，以1篇计；4.    作为第二完成人（导师为一作）获得省部级正职或副职及以上的领导批示或采纳，以1篇计；

Before applying for a degree thesis defense, a student must publish (or have accepted) at least one academic paper related to the main content of the 
degree thesis. The academic paper must be published (or accepted) in a publicly published or distributed academic journal. The calculation method for the 

paper is:

1.A paper co-authored (signed as the second or third author) and published (or accepted) in CSSCI/SCI/SSCI indexed journals (except for the pre-warning 
journals of the Chinese Academy of Sciences or the Ministry of Science and Technology), or in one of the four journals hosted by our institute (the first 
author must be their supervisor), or a paper co-authored (signed as the second author) and published (or accepted) in the aforementioned journals (where the 

first author is not the supervisor, but the supervisor is the corresponding author), counts as one paper.

2. As a participant in a project, involvement in the successful application (listed as a participant at the time of application) or completion (listed as a 
participant at the time of completion) of a national-level project led by the supervisor, as well as projects from the Ministry of Education's Philosophy and 

Social Sciences branch and the Shanghai branch of Philosophy and Social Sciences, counts as one paper.

3. Participating as the first author in well-known domestic or international academic conferences, submitting papers, and delivering conference speeches (if 

the supervisor is the first author, the individual can be the second author), counts as one paper.



4. Being the second contributor (with the supervisor as the primary contributor) and receiving approval or adoption from provincial or ministerial level 

leadership (either principal or deputy level or above), counts as one paper.



课程类别 课程代码 课程名称 Course Name 学分 授课语言 开课学期



专业前沿课 

Program 

Frontier 

Courses

POL8004 比较政治前沿
Comparative Political 

Frontier Series Courses
2 中文 春秋季 否 否 否

模块一：

比较政治

Module 

1: 

Comparat

ive 

politics

选修

Elective

POL8005 政治心理学研究 Political Psychology 2 中文 春秋季 否 否 否

模块一：

比较政治

Module 

1: 

Comparat

ive 

politics

选修

Elective

POL8006 当代中国外交与国际关系
Contemporary Diplomacy of 

China
2 中文 春秋季 否 否 否

模块二：

国际问题

Module 

2: 

Internat

ional 

issues

选修

Elective

POL8007 国际政治经济学研究
Studies on International 

Political Economy
2 中文 春秋季 否 否 否

模块二：

国际问题

Module 

2: 

Internat

ional 

issues

选修

Elective

POL8008 国际安全研究
International Security 

Studies
2 中文 春秋季 否 否 否

模块二：

国际问题

Module 

2: 

Internat

ional 

issues

选修

Elective

POL8009 国际问题前沿
International Studies 

Frontier Series Courses
2 中文 春秋季 否 否 否

模块二：

国际问题

Module 

2: 

Internat

ional 

issues

选修

Elective





专业前沿课 

Program 

Frontier 

Courses

PUM8010 城市发展与管理
Urban Development & 

Management
2 中文 春秋季 否 否 否

模块五：

社会政策

Module 

5: 

Social 

Policy

选修

Elective

PUM8011

�2

�2


